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Den næste sag på dagsordenen var: 
34) Anden behandling af lovforslag nr. L 110: 
Forslag til lov om ændring af forskellige lov- 
bestemmelser om inddrivelse af gæld til det 
offentlige. (Effektivisering af det offentliges 
restanceinddrivelse). 
Af finansministeren (Mogens Lykketoft). 
(Fremsat 5/12 96. Første behandling 6/12 96. 
Betænkning 12/12 96). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i betænknin- 
gen. 
Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforslaget og 
spørgsmålet om lovforslagets overgang til tredje 
behandling sattes til forhandling under ét. 

Forhandling 

Frank Aaen (EL): 
Som bekendt er Enhedslisten meget interesseret 
i, at folk betaler det, de skylder til det offentlige. 
Det er derfor, vi jagter selskabstømmere og 
skattesnydere og alt muligt andet godtfolk, som 
beriger sig på fællesskabets bekostning. Men 
restanceinddrivelseslovforslaget er på ét punkt, 
nemlig 5.000-kroners-grænsen, simpelt hen for 
stramt til, at vi kan acceptere det, selv om vi i 
princippet har været indstillet på at støtte for- 
slaget. 

For som reglen er udformet i lovforslaget, vil 
det være sådan, at en enlig mor, der i forbindel- 
se med sygdom eller arbejdsløshed uforskyldt 
befinder sig i en social situation, som hun ikke 
kan overskue, kan risikere at havne i RKI's 
skyldnerregister. 

F.eks. skylder hun måske for 2 måneder i 
vuggestuen og skal samtidig tilbagebetale en 
gammel boligstøtte på 1.700 kr., og dermed 
kommer hendes gæld alt i alt op på over 
5.000 kr. Og så kommer hun måske ud for en 
krakilsk pantefoged, der mener, at hun godt kan 
afdrage 500 kr. om måneden, selv om hun kun 
har ca. 3.000 kr. til mad, tøj, bleer, lommepenge 
etc., men det kan hun selvfølgelig ikke, og der- 
for bliver der ikke nogen aftale om tilbagebeta- 
ling, og når der ikke er nogen aftale om tilbage- 
betaling, vil hun i medfør af denne lov blive 
indberettet til RKI, og det vil sige, at hvis selv 
samme enlige mor -  der i forvejen har det svært 
-  når hendes fjernsyn er gået i stykker, henven- 

der sig i en forretning for at spørge, om hun kan 
få et nyt fjernsyn på afbetaling, får hun at vide, 
at det kan hun ikke, for ikke alene er hun 
arbejdsløs og enlig mor, men hun er også en 
dårlig betaler. 

Det synes vi simpelt hen er for stramt. Det er 
åbenlyst urimeligt, at man behandler mennesker 
på den måde, som der her er lagt op til, og der- 
for vil vi ikke være med til at støtte lovforslaget. 

Så har jeg hørt det argument, at man ikke bli- 
ver indberettet i sådan et tilfælde. Men hvis det 
er tilfældet, er det jo ikke nødvendigt at nedsæt- 
te beløbsgrænsen til 5.000 kr. Og det er altså 
sådan, at hvis man siger nej til f.eks. at betale 
500 kr. om måneden, fordi man ikke har 500 kr. 
om måneden, så ender man altså med at blive 
indberettet, og det kan vi ikke støtte, og derfor 
vil vi have forslaget tilbage i udvalget for at dis- 
kutere med regeringspartierne, om det ikke er 
muligt at få sat den grænse i vejret. 

Og vi vil også meget gerne have ind i betænk- 
ningen, at folk uden en fast indkomst og med 
små gældsposter skal have mulighed for at få 
gældssanering. For i dag skal man faktisk have 
en fast indkomst og en meget stor gæld for at få 
gældssanering, hvorimod bistandsmodtagere, 
for hvem 5.000 eller 10.000 kr. er en uoverstige- 
lig gæld, ikke har mulighed for at få gælds- 
sanering, og det synes vi faktisk de bør have. 

Så derfor vil vi gerne have lovforslaget tilbage 
til fornyet udvalgsbehandling. 

Per Kaalund (S): 
Jeg vil ganske kort meddele, at vi støtter, at lov- 
forslaget går tilbage til udvalget mellem anden 
og tredje behandling. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

§ 1, ændringsforslaget, § 2, således ændret, og 
§§ 3-9 vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Lovforslaget går nu til fornyet behandling i 
udvalget. 
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Den næste sag på dagsordenen var: 
35) Anden behandling af lovforslag nr. L 111: 
Forslag til lov om ændring af lov om friskoler 
og private grundskoler m v ,  lov om gymnasiet 
m.v. og lov om kursus til højere forberedelses- 
eksamen og om studieforberedende enkelt- 
fagsundervisning for voksne m.v. (Garantiord- 
ning for frie grundskolers, private gymnasiers 
og private hf-kursers lån i Hypotekbanken 
m.v.). 
Af undervisningsministeren (Ole Vig Jensen). 
(Fremsat 5/12 96. Første behandling 10/12 96. 
Betænkning 13/12 96). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Forhandling 

Hanne Severinsen (V): 
I Uddannelsesudvalget har der været ytret 
ønske om at få denne sag til fornyet udvalgsbe- 
handling med henblik på at få belyst nogle svar 
fra ministeren, som vi har modtaget, efter at 
betænkningen er afgivet. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

§§ 1-4 vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Lovforslaget går nu til fornyet behandling i 
udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
36) Forespørgsel nr. F 24: 
Forespørgsel til statsministeren og udenrigs- 
ministeren: 
»Hvad kan regeringen oplyse om resultatet af 
mødet i Det Europæiske Råd den 13. december 
d.å., og hvad ser regeringen som perspektiv for 
resten af regeringskonferencen?« 
Af Ove Fich (S), Charlotte Antonsen (V), Kent 
Kirk (KF), Steen Gade (SF), Elisabeth Arnold 
(RV), Annette Just (FP), Keld Albrechtsen (EL), 
Addi Andersen (CD) og Kristian Thulesen Dahl 
(DF). 
(Forespørgslen anmeldt 14/11 96. Fremme af 
forespørgslen vedtaget 20/11 96). 

Begrundelse 

Ove Fich (S): 
Det er en god skik, at vi her i Tinget nogle gange 
om året har en forespørgsel, hvor vi får ende- 
vendt EU-problematikken, og det er specielt 
vigtigt i forbindelse med regeringskonferencen, 
for det er vigtigt at give befolkningen maksima- 
le muligheder for at følge forhandlingerne på 
regeringskonferencen, og derfor er det også alle 
partierne i Tinget, der har stillet denne fore- 
spørgsel. 

Besvarelse 

Statsministeren (Poul Nyrup Rasmussen): 
Man må vel sige, at Dublintopmødet fremover 
nok vil blive husket for fire temaer: ØMU'en, 
Dublinerklæringen om beskæftigelsen, krimina- 
litetsbekæmpelsen og selve regeringskonferen- 
cen. 

Lad os tage de fire temaer ét for ét: 
For det første nåede Økofinrådet på et særligt 

møde om torsdagen -  altså dagen før mødet i 
Det Europæiske Råd -  til enighed om enkelte 
udestående spørgsmål om bl.a. det finanspoliti- 
ske samarbejde efter starten af tredje fase af Den 
Økonomiske og Monetære Union. 

Det resulterede i enighed om den samlede 
rapport til Det Europæiske Råd om ØMU'ens 
tredje fase, herunder også den såkaldte stabili- 
tets- og vækstpagt, som skal sikre, at budgettet 
er i orden efter overgangen til tredje fase for alle 
deltagerlandenes vedkommende. 

Det spørgsmål, der endnu ikke var løst på 
daværende tidspunkt, var, hvordan begrebet en 


